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Laurence Auer: Trebuie sa multumim României pentru ca a fost mereu o tara foarte

europeana

România are un mare rol în diplomatie si trebuie sa-i multumim pentru ca a fost mereu o tara foarte

europeana, afirma Laurence Auer, ambasadoarea Republicii Franceze, tara care a detinut, în prima

jumatate a anului, Presedintia rotativa a Consiliului Uniunii Europene.

 

"Când zic fraternitate, ma gândesc ca trebuie sa multumim României pentru ca a fost mereu o tara foarte

europeana, o tara care a ajutat mereu la crearea unui consens, fie ca vorbim de Moldova, de initiativa B9, de

dialogul cu tarile din Caucaz. Este o tara cu un rol important în diplomatie. România are un mare rol în

diplomatie", afirma sefa misiunii diplomatice franceze la Bucuresti, într-un interviu acordat AGERPRES.

 

Ea face referire si la bilantul Presedintiei franceze a Consiliului Uniunii Europene, punctând ca în aceasta perioada

UE a renuntat la "o forma de naivitate" referitor la subiectele care sunt legate de clima sau de securitate.

 

"Ne-am bucurat sa avem parte de consens pe subiecte despre care noi credem ca sunt fundamentale pentru

Uniunea Europeana si ca am renuntat la o forma de naivitate pe care o aveam privind subiecte legate de securitate

sau pe subiecte legate de clima. Uniunea Europeana este un spatiu deschis si se apara prea putin pe sine", sustine

Laurence Auer.

 

Oficialul francez vorbeste, în interviul pentru AGERPRES, despre situatia regionala de securitate, dar si despre

recenta vizita a presedintelui Macron în România.

 

 

AGERPRES: Franta a încheiat recent Presedintia Consiliului Uniunii Europene. În timpul conferintei de

presa de saptamâna trecuta, ati spus ca unul din regretele Frantei este legat de calea europeana a tarilor din

Balcanii de Vest. Puteti da mai multe detalii?

Laurence Auer: Au fost discutii saptamâna trecuta pentru a încheia un acord final. Dupa sase luni, predam stafeta

legat de eforturile de coordonare unui foarte bun partener, Republica Ceha, care va continua munca pe dosarele pe

care nu am reusit sa le închidem. Aveam o agenda ambitioasa si suntem de parere ca bilantul final este unul

pozitiv. Suntem fericiti ca am avut acest semestru de Presedintie. A fost un moment intens, dar si unul în care a

fost demonstrata unitate europeana, cu multe rezultate. Şi aceste ultime zile fac parte din succesul unei presedintii

franceze extrem de active. Ne-am amintit de aceasta idee, de apartenenta, de forta, de redresare, pe fiecare segment

abordat, legat de progresele facute, care au schimbat în mod real viata europenilor. Cred ca am facut progrese reale

în ceea ce priveste mizele majore ale tarilor europene si ale cetatenilor lor. Este cazul discutiilor legate de

schimbarile climatice, de energie, de securitate sau digitalizare. Partea cea mai importanta a acestui bilant care va

fi prezentat curând este legata de masurile si eventualele solutii si perspective pentru Ucraina. Nu vorbim doar de

masuri pe termen scurt, precum sanctiunile, ci vorbim si de reconstructie, acum, când Ucraina are statutul de tara

candidata, alaturi de Moldova - sa reconstruim o legatura cu Uniunea Europeana, o legatura privilegiata.

 

Pentru România un subiect important unde Franta a fost lider este cel legat de Schengen. Ati spus în

conferinta de presa ca Franta a facut tot ce a fost posibil legat de evolutia pe acest dosar. Exista lucruri care

nu au fost facute din cauza crizei din Ucraina?

Pachetul legat de azil, imigratie si reforma a Spatiului Schengen, înca de la Presedintia portugheza (a Consiliului
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UE - n.r.) a fost o prioritate, la ordinea zilei. A fost o reforma foarte importanta. Am schimbat codul la frontiere,

regulamentul legat de verificarea datelor biometrice, pentru a supraveghea trecerea frontierelor. În mare, am

completat agenda cu o metoda propusa înca de anul trecut, una graduala, legata de extinderea Spatiului Schengen

cu trei tari: Croatia, Bulgaria, România. Va confirm ca Franta va continua sa urmareasca acest dosar de pregatire

pentru cele trei tari. Este dorinta Frantei. Etapele tehnice vor fi discutate în contextul Presedintiei Republicii Cehe.

 

Au existat discutii potrivit carora criza din Ucraina este, într-o masura, un motiv pentru ca România sa

adere la Spatiul Schengen mai devreme.

Toate argumentele din 2011 sunt importante. Drept vorbind, odata ce pachetul de reforme a fost aprobat, toata

lumea are interese. Frontiera externa a României este una expusa. Toti europenii, toate tarile membre au un interes

ca România sa intre în Schengen si, de asemenea, mai este aspectul legat de Brexit. Va amintiti ca una din temele

discutate înainte de Presedintia franceza a fost întrebarea despre cum sa fie trasata frontiera externa, cu Irlanda. În

toate aceste dosare, tarile au dat dovada de unitate. Ne-am bucurat sa avem parte de consens pe subiecte despre

care noi credem ca sunt fundamentale pentru Uniunea Europeana si ca am renuntat la o forma de naivitate pe care

o aveam privind subiecte legate de securitate sau pe subiecte legate de clima. Uniunea Europeana este un spatiu

deschis si se apara prea putin pe sine. Ce am vrut sa facem, de exemplu, cu directivele legate de digitalizare, dar si

legat de REPowerEU, este o investitie suplimentara la dosarele care sunt în interesul europenilor.

 

Este vorba de un fel de naivitate când vine vorba de legatura cu exteriorul pe dosarele comerciale, dosarele legate

de securitatea militara. Am consolidat acest aspect, în premiera am luat masuri legate de pace, facilitând distributia

de armament pentru apararea Ucrainei. Dincolo de deciziile care au fost luate pentru îmbunatatirea vietii

cetatenilor europeni, cred ca am adus în concret ideea de suveranitate europeana pe care o împartasim cu totii. De

altfel, am vazut la Summitul NATO de la Madrid ca nu a existat nicio piedica. Din contra, aliatii nostri americani

au fost fericiti sa vada o Europa în care fiecare si-a facut treaba, de la începutul agresiunii ruse în Ucraina.

 

Pentru ca ati vorbit de Summitul NATO din Madrid, presedintele Emmanuel Macron a vorbit despre

grupul de lupta din România, spunând ca ar putea deveni, la nevoie, o brigada. Puteti da mai multe detalii

referitor la acest aspect?

Dupa cum stiti, Franta este natiune-cadru (a grupului de lupta - n.r.). Astfel, Franta a fost în centrul discutiilor din

NATO, în prima linie de dialog legat de aceste mize si a recunoscut ca nivelul poate creste la cel de brigada. Nu

este vorba doar de Franta, ci de tarile care sunt alaturi de noi în România - Belgia, Olanda, Benelux, pentru

cresterea prezentei (militare - n.r.). Aceasta a fost una dintre discutiile care au fost purtate de presedintele

Emmanuel Macron si presedintele Klaus Iohannis, în cadrul vizitei de la Constanta, din 15-16 iunie. A fost

important pentru relatia bilaterala ca tarile sa cada de acord legat de mize, deoarece, de partea cealalta este razboi,

este inamicul, adica Rusia, care, într-o masura cauta motive care sa o provoace si pe de alta parte, evolueaza tactic.

Deci a fost nevoie de coordonare si de acord, ceea ce s-a întâmplat la Madrid. Evident ca ne bucura decizia.

 

Ati vorbit de Rusia, iar Franta a fost un mediator în ceea ce priveste razboiul din Ucraina. Acest rol de

mediator a fost contestat în rândul aliatilor, în rândul tarilor europene. S-a spus ca nu ar fi cazul sa existe

un dialog cu Rusia. Sau nu toata lumea este de acord cu afirmatia presedintelui Macron ca Rusia nu trebuie

umilita.

Nu cred ca vorbim de un mediator. Europa, cu Presedintia franceza, a fost mai degraba o mâna de fier permanent

în ceea ce priveste Rusia. Nu s-a pus problema de a ceda sau de a propune compromisuri. În niciun caz. Mâna de

fier a fost mereu acolo. Începând din ianuarie, am prezentat aceasta pozitie de descurajare, urmata de sanctiuni si,
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la urma, decizia radicala de a se elibera de dependenta de gazul rusesc. Ştim bine ca din martie Rusia foloseste

arma energiei împotriva europenilor. Chiar a fost vorba de o mâna de fier. În iunie, au fost discutii legate de

gasirea unui consens pe aceasta tema si în ultima zi a Presedintiei franceze au fost luate decizii care, cred eu, sunt

curajoase, de a nu lasa un avantaj Rusiei, care apoi s-ar folosi de asta pentru a face Europa dependenta. Am vazut

aceasta atitudine si legat de situatia umanitara. Anume, în acest moment, Rusia nu respecta dreptul umanitar

international si Franta a constatat crime de razboi care urmeaza sa fie atestate de Curtea Penala Internationala.

Vorbim de o mâna forte, timp de sase luni.

 

Legat de vizita la Kiev a presedintelui Macron, alaturi de presedintele Iohannis, care este mesajul principal

transmis în acest cadru?

A fost un mesaj al unitatii aliatilor, pentru ca prezenta într-o baza militara avea acest obiectiv de a da asigurari

întregului Flanc Estic, legat de angajamentul Frantei. Ştiti ca, dupa Brexit, Franta este tara care are arma nucleara

iar acesta a fost semnalul, ca trebuie sa ne opunem fortei ruse, o putere conventionala, dar o amenintare

permanenta. Pentru noi, mesajul principal a fost cel de unitate al Presedintiei franceze, al aliatilor, membri ai

NATO, în fata amenintarii ruse si în acelasi timp o imagine a fraternitatii, a fraternitatii franco-române, un mod de

a aminti ca Franta a fost mereu alaturi de România, când a fost vorba de aderarea la Uniunea Europeana. Aceasta

Presedintie a fost importanta. Nu a existat ideea ca duo-ul franco-german sa domine sau sa faca diverse aliante.

Cea mai recenta idee, lansata la Consiliul European, este cea a unei comunitati politice europene, ideea unui

parteneriat care va fi construit împreuna. Franta nu vine cu idei de acasa pentru altii. Deci vorbim de unitate si

fraternitate, fraternitate, anume camaraderie, viziune legata de viitorul Europei. Când zic fraternitate, ma gândesc

ca trebuie sa multumim României pentru ca a fost mereu o tara foarte europeana, o tara care a ajutat mereu la

crearea unui consens, fie ca vorbim de Moldova, de initiativa B9, de dialogul cu tarile din Caucaz. Este o tara cu

un rol important în diplomatie. România are un mare rol în diplomatie.

 

Pentru ca vorbiti de diplomatie, Franta a fost una dintre tarile aliate care au ales sa lase loc de dialog cu

Rusia. Exista tari aliate care sustin ca un asemenea dialog cu Rusia, tara agresoare, nu trebuie sa existe. De

ce a ales Franta aceasta cale a diplomatiei?

Am fost condusi de spiritul realist. Pentru ca, de fapt, rusii si ucrainenii vor trebui sa se aseze, la un moment dat, la

masa negocierilor. Vorbim de principiul realitatii, nu de un principiu machiavelic, legat de manipularea vreunei

parti. Sincer, este o proiectie spre viitor. Când iei decizia, ca natiune-cadru, de a disloca proprii soldati, proprii

cetateni si frati... Din 2 martie, am primit aceasta mare echipa de francezi, din partea ambasadei, care au venit

pentru a face fata agresiunii ruse la frontiere si situatiei umanitare. Asistati la un angajament permanent al Frantei,

pentru multi ani în România. Este vorba si de proximitate. Nu vrem sa ne regasim neaparat în rolul de mediator,

dar dorim, realist vorbind, ca cele doua victime ale acestui razboi, care nu are nicio baza, care nu are nicio

justificare, sa vada, la un moment dat, care este viitorul pentru ele. Despre asta vorbim.

 

Ati spus "cele doua victime". Adica?

Vorbim si de Rusia, de poporul rus. Sunt de parere ca într-un conflict armat exista morti, civili... Bineînteles ca

Ucraina este victima, cu dezastre în orasele si teritoriile sale, dar pozitia Frantei este legata de faptul ca într-o zi va

exista, speram, o discutie despre încheierea conflictului.

 

Criza energetica, cauzata de acest conflict, a facut ca agenda legata de energia verde sa întârzie?
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Este vorba de agenda "Fit for 55", pachetul legat de schimbarile climatice, miza cea mai importanta pentru

concetatenii nostri, fie ca sunt în Franta, în România sau în orice alta tara. Pentru noi este o prioritate si trebuie sa

avem rezultate. Cea mai recenta decizie este legata de masinile cu motor cu combustie interna, care nu mai pot fi

cumparate dupa 2035. A fost un subiect foarte important la nivel bilateral. Ani de zile am colaborat pentru a crea o

agenda, spre exemplu, pentru "Orase durabile", pentru proiecte dedicate tineretului, cu dezbaterea privind viitorul

Europei inclusa - de exemplu, cum vad cetatenii de mâine transformarea economiei. Sigur, este vorba de consumul

de energie, dar este si constientizarea ca fiecare dintre noi trebuie sa se schimbe. România este o tara cu paduri,

biosfera, are posibilitatea de a fi un important actor la nivel european legat de toate aceste mize - biodiversitate,

energia regenerabila. Planul de redresare - PNRR - este un exemplu. Vor fi investitii europene importante. De

asemenea, vorbim si de o agenda economica. Ne dorim ca întreprinderile române, franco-române sa intre în

competitia mondiala legata de baterii, de componente electronice care ne permit sa renuntam la naivitatea de a

cumpara produse fara sa fim atenti la propriile prioritati, de protejare a întreprinderilor noastre, în contextul

schimbarilor climatice.

 

Tot în contextul razboiului din Ucraina, exista subiectul achizitiilor de echipament militar iar unul din

dosarele cele mai importante, din punctul de vedere a României, este cel legat de corvete. Unde este discutia

în acest moment?

Este o discutie permanenta. De câteva zile, exista un comitet care se va ocupa de acest subiect. Vorbim de actori

din industrie care sunt implicati în consolidarea componentei franco-române legat de cooperarea din industria

navala. Apoi, global vorbind, în timpul Presedintiei franceze, am depus eforturi legate de crearea unei industrii

europene de aparare, de ideea de a fi capabili sa mergem pe acest drum. Vorbim, desigur, de apararea din regiunea

Marii Negre, dar si despre alte tipuri de armament, pe care le cauta cei din aceasta industrie. Toate armatele

achizitioneaza echipament, pentru ca razboiul din Ucraina a creat nevoi si a folosit mare parte din armamentul

nostru. Ma gândesc la sistemele de aparare sol-aer din România, MAMBA, la elicopterele realizate la Brasov.

Ideea este sa reconstruim dosarul corvetelor, care este în discutie, dar si sa reconstruim o relatie bilaterala pe tema

acestei industrii de armament.

 

Dar când vorbim de dosarul legat de corvete, exista o data limita, un deadline referitor la negocieri?

Dincolo de data-limita se încheie discutiile?

Nu am autoritatea de a vorbi (despre asta - n.r.). Ştiti ca în aceste discutii este o componenta publica, cu cele doua

ministere ale Apararii, dar si o componenta privata. Nu pot sa va spun date deoarece este complicat. Nu vorbim de

un dosar simplu, vorbim de o oferta din 2016, cu pret fix. Pretul otelului a crescut enorm de atunci. Spune

ministrul Apararii însusi - conditiile de productie pentru diverse piese au evoluat enorm. Discutiile sunt în curs de

desfasurare.

 

Sunt deschise în continuare?

Da, sunt în curs de desfasurare.

 

Când vorbim de colaborarea franco-româna în domeniul economic, cum este aceasta în contextul crizei din

Ucraina? Exista companii care se muta din Ucraina în România?

Cred ca împartasim o miza legata de vizibilitate. Trebuie sa asiguram noii investitori ca România este o destinatie

economica foarte interesanta si ca proximitatea cu frontiera ucraineana nu are implicatii negative legat de

competitivitatea întreprinderilor. Din contra, avem un numar exceptional de investitii europene în România.

Ministrul Marcel Bolos, vorbind despre bornele PNRR, despre reforme si investitii, a organizat o conferinta
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dedicata investitorilor francezi. O sa merg în Franta în aceasta vara pentru a sustine ca România este o destinatie

strategica pentru industria franceza în toate sectoarele. Sigur, ma gândesc la gigantii industriei digitale, ai

tehnologiei franceze, la investitiile din domeniul digital, cloud, etc. Franta este al treilea cel mai mare investitor în

România si vrea sa ramâna asa si sa continue sa investeasca, sa fie competitiva. Un domeniu îl reprezinta

automobilele electrice.

 

A învatat Franta anumite lectii de la Presedintia Consiliului Uniunii Europene? Şi care sunt acestea?

Cred ca lectiile sunt ca niciodata partenerul român - exista o structura româna care functioneaza foarte bine -

diplomatul sau colegul român nu va lipsi atunci când este chemat. De exemplu, când am vrut sa prezentam agenda

Busolei Strategice, ne-am pregatit intens în format franco-român, unic, permanent si exceptional. Am lucrat mult

si pe tema Schengen. De asemenea, am vorbit pe teme de drept sau pe teme legate de viitor, precum prezenta

feminina, egalitatea (de gen - n.r.). Mereu am avut consens cu România. Niciodata nu am fost în situatia în care sa

ma sune de la Paris într-o situatie si sa nu existe spirit de anticipare, adeziune si viziune politica. Multumesc din

suflet partenerilor români, suntem mândri de rezultate, de drumul parcurs în sase luni.

 

Daca ar fi sa puneti lectia Presedintiei franceze într-o propozitie, care ar fi aceasta?

Un drum de sase luni este putin, dar face o mare diferenta. Scuzati-ma, revin la cifre, dar am avut 130 de acorduri,

50 legate de Ucraina si n-am pierdut din vedere obiectivele legate de consens si nu am pierdut pe nimeni pe drum.

Cred ca asta e: mândrie! Iar azi este important sa ascultam ce spun Comisia, Consiliul, despre Presedintia franceza,

pentru ca a fost o aventura colectiva si suntem mândri si de asta, Europa a fost aceasta aventura colectiva.

 

Şi pentru tarile care vor sa faca parte din familia europeana, precum Ucraina, Moldova, tarile din Balcanii

de Vest, care este mesajul Frantei?

Ca o sa avem o reuniune în toamna, pentru a discuta în cadrul comunitatii politice europene si ca avem multe de

construit împreuna. 
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